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UiB FRAMtid – status og oppfølging 
Bo Byrkjeland, prosjektleder 

Bakgrunn 
UiB FRAM er et langsik�g utviklingsprosjekt som skal sikre at de vitenskapelig ansate ved UiB har 
gode rammevilkår for å drive forskning av høy kvalitet. Arbeidet startet i 2019 på ini�a�v fra 
rektoratet. 

Kort forklart er UiB FRAM navnet på utviklingsarbeidet knytet �l rapporten UiB FRAM – rammevilkår 
for å fremme kvalitet i forskning (2021). 

En grunntanke i UiB sit utviklingsarbeid gjennom FRAM er at forskningsmiljøene og forskerne selv vet 
best hva de trenger for å videreutvikle seg, og hva som er hindringer i dag. 

UiB FRAM-rapporten ga åte anbefalinger som følges opp gjennom delprosjekter og �ltak på ulike 
nivå i organisasjonen. I lys av kunnskapsgrunnlaget har fakultets- og ins�tutledelse ved UiB jobbet 
sammen for å prioritere og konkre�sere nødvendige �ltak. Universitetsledelsen har også sat i gang et 
felles overordnet arbeid med å følge opp de vik�gste anbefalingene i rapporten. 

På ini�a�v fra universitetsledelsen ble «FRAM�d» etablert som et eget delprosjekt høsten 2021. Seks 
pilo�ns�tuter har vært involvert i delprosjektet, som skal u�orske �ltak som kan gi mer 
sammenhengende �d �l forskning. 

Forvaltning av �d er et hovedtema som går igjen i UiB FRAM-undersøkelsen, og det tydeligste signalet 
fra ansate og ledelse har vært et behov for å utvikle rammer som sikrer fagmiljøene 
sammenhengende �d �l forskning. Forskerne har selv pekt på at det er mangel på sammenhengende 
�d �l forskning som er den største barrieren for kvalitet i forskningen. Dete ser vi særlig på 
fakultetene som har flest studenter per vitenskapelige årsverk som Det juridiske fakultet, SV, HF og 
Det psykologiske fakultet.  

Over �d har studentallet ved UiB økt uten at det har vært �lsvarende økninger i årsverk i 
vitenskapelige s�llinger. Tall fra DBH viser at antall studenter per faglige årsverk har vokst med 3% i 
femårsperioden fra 2018-2022, og 10% fra 2013 �l 2022, �l tross for en liten nedgang det siste 
�lgjengelige sta�s�kkåret. Til sammenligning har forholdstallet gåt ned med 21% ved UiO over � år. 
Over �årsperioden har Det humanis�ske fakultet (HF) hat den skjeveste utviklingen (37% høyere 
forholdstall, opp fra 8,5 �l 12), men også Det matema�sk-naturvitenskapelige fakultet (MN) og Det 
medisinske fakultet (MED) har hat sterk vekst i studentall per årsverk, på henholdsvis 12% og 14% 
over en �årsperiode1. 

Disse endringene kan innebære at det vitenskapelige personalets �dsbruk omprioriteres fra 
forskning, innovasjon og formidling, �l undervisning.  

I prosjektet UiB FRAM pekte vitenskapelig ansatte på sammenhengende tid til forskning som 
den viktigste utfordringen for flere fakultet. Fram-rapporten viser til resultater fra NIFUs 
tidsnytteundersøkelse 2017 som målte en negativ utvikling over fem år. En oppdatering av 
undersøkelsen fra 2021 indikerer at dette er en trend som har vedvart. Flere ting spiller inn i 

 
1 Disse har imidler�d fremdeles de klart laveste forholdstallene av fakultetene (5 studenter per årsverk på MN, 4 
på Med). Det juridiske fakultet og det psykologiske fakultet har hat nedgang i forholdstallet over �årsperioden 
2013-2022. 

https://www.uib.no/sites/w3.uib.no/files/attachments/uib_fram-rapport.pdf
https://www.uib.no/sites/w3.uib.no/files/attachments/uib_fram-rapport.pdf
https://dbh.hkdir.no/tall-og-statistikk/statistikk-meny/tilsatte/statistikk-side/11.4/param?visningId=159&visKode=false&admdebug=true&columns=arstall&hier=insttype%219%21instkode%219%21fakkode%219%21ufakkode&formel=801%218%21802%218%21803&index=3&sti=Universiteter%219%21Universitetet%20i%20Bergen&param=arstall%3D2022%218%212021%218%212020%218%212019%218%212018%218%212017%218%212016%218%212015%218%212014%218%212013%219%21dep_id%3D1%219%21insttype%3D11%219%21instkode%3D1120&binInst=1101
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tidsnytteundersøkelsen, men forholdet mellom undervisningstid og forskningstid er faktoren 
som har størst betydning, særlig for førsteamanuenser. 
 

 
Figur 1 Kilde: NIFU, tidsnytteundersøkelsen 2021 - beregning for UiB 

 

 

Pilo�ns�tutene 
Seks ins�tuter har vært involvert i FRAM�d-prosjektet: 

1. Ins�tut for arkeologi, historie, kultur- og religionsvitenskap (AHKR) 
2. Ins�tut for lingvis�ske, literære og este�ske studier (LLE) 
3. Ins�tut for samfunnspsykologi (ISP) 
4. Ins�tut for biologisk og medisinsk psykologi (IBMP) 
5. Ins�tut for helse, miljø og likeverd (HEMIL) 
6. Ins�tut for sosialantropologi (ISA)  

Ins�tutene kom inn prosjektet på lit ulike �dspunkt og har derfor ulike �dsplaner.  

AHKR, LLE og ISP var med fra starten av (høsten 2021), mens IBMP begynte med planlegging og 
innsiktsarbeid våren 2022. HEMIL og ISA ble koblet på høsten 2022, men kom egentlig først i gang 
våren 2023. 

ISP avslutet arbeidet som pilo�ns�tut våren 2023. LLE planlegger å gjøre det samme i løpet av 
høsten 2023. AHKR og IBMP har en lengre �dshorisont på �ltakene de prøver ut, mens HEMIL og ISA 
fortsat er i en oppstarts- og planleggingsfase. 

Tiltak og leveranser 
Pilo�ns�tutene har jobbet langs ulike dimensjoner, og har fåt stor frihet i hvordan de �lnærmer seg 
problems�llingen. Derfor er det også stor variasjon i hvilke �ltak og leveranser hvert enkelt ins�tut 
har valgt å prioritere. En vik�g fellesnevner er imidler�d at flere av �ltakene handler om 
undervisningsvirksomheten ved ins�tutene. Nedenfor skisseres de vik�gste �ltakene og leveransene 
så langt i prosjektet. 

Blokkundervisning 
Å organisere undervisningen i «blokker» kan være en måte å legge �l rete for mer sammenhengende 
�d �l forskning. 
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Fra januar 2023 la historiefaget ved AHKR om undervisningen sin. De gikk over �l blokkundervisning i 
de fleste emner. Det innebærer at studentene skal ta et emne om gangen i stedet for å ta to emner 
parallelt hvert semester. De fleste emner på historie er på 15 studiepoeng, noe som gjør en slik 
todeling mulig. 

Fagmiljøet i historie snur også om på rekkefølgen på en del emner, slik at noen blir flytet fra vår �l 
høst og omvendt. Dete vil gi en mer logisk fremdri� i studiene. Fra nå av blir fordypningsemnene 
samlet i vårsemesteret og oversiktsemnene i høstsemesteret. Det betyr blant annet at studentene vil 
møte eldre historie før de møter den nyere historien. Det motsate har vært �lfelle frem �l nå. 

Innholdet i emnene er stort set det samme som �dligere, men på flere emner gjør fagmiljøet visse 
endringer når det gjelder obligatoriske arbeidskrav og vurderingsform. 

Faggruppen for historie føler seg trygge på at nåværende og frem�dige historiestudenter vil få et 
enda bedre �lbud, sam�dig som de er spent på hvordan det vil fungere i praksis for både studenter 
og undervisere. I FRAM-sammenheng er naturligvis det sentrale at mer konsentrert undervisning kan 
frigjøre større flater �l sammenhengende forskning for staben. Men fagmiljøet har også tro på at mer 
konsentrert undervisning, og et system der man gjør seg ferdig med et emne før man starter på det 
neste, vil være et gode også for studentene. Det fortetete formatet kan gi bedre vilkår for 
studentak�v læring, og styrke fellesskapet studentene imellom. 

Omleggingen �l blokkundervisning har vært en kompleks og ressurskrevende prosess, som kommer 
på toppen av ordinær dri�. Det er krevende å gjøre endringer i studieplaner. For historiefaget har et 
ekstra usikkerhetsmoment vært den parallelle prosessen for å redesigne lektorutdanningen ved UiB. 
Dete krever gode samarbeids- og kommunikasjonslinjer, internt på ins�tutet og mellom ulike nivåer 
på universitetet. 

Reformene handler i denne omgang om organisering av undervisning og vurdering, men fagmiljøet 
har gjort minimale endringer når det gjelder selve emneporteføljen, det faglige innholdet i emnene 
og i læringsutbytet. For store endringer på en gang ville ha gjort det krevende å vurdere hva som 
fungerer og hva som ikke fungerer. Men flere endringer kan være aktuelle når fagmiljøet har høstet 
erfaringer fra omleggingen �l blokkundervisning. 

Omleggingen �l blokkundervisning ved AHKR ble evaluert våren 2023, med intervjuer med studenter 
og innhen�ng av erfaringer og �lbakemeldinger fra de vitenskapelig ansate. Overordnet set er 
studentene fornøyd med blokkundervisning og muligheten �l å konsentrere seg om et emne om 
gangen. Selv om erfaringene så langt er begrensede, er �lbakemeldingene fra de vitenskapelig 
ansate ved AHKR at blokkundervisning også frigjør mer sammenhengende �d �l forskning. 

Det er flere fagmiljøer ved UiB som har erfaringer med ulike varianter av blokkundervisning. For 
eksempel har Det juridiske fakultet og Ins�tut for sosialantropologi ved SV-fakultetet hat dete i flere 
år. Også arkeologimiljøet ved AHKR har lang erfaring med blokkorganisering av undervisningen. En 
fellesnevner for sosialantropologi og arkeologi er at dete er fagmiljøer med særskilte behov for 
sammenhengende �d �l forskning for å kunne gjennomføre feltarbeid, og blokkundervisning har vært 
et vik�g grep for å muliggjøre dete for den vitenskapelige staben. 

Redesign av studieprogram 
Å redesigne en utdanning vil si at u�ormingen av studieprogrammet skal revideres. Det handler om 
hvilke emner som inngår og hva slags læringsutbyte utdanningen skal gi for studentene, men kan 
også være en anledning �l å gjøre strukturelle grep for å frigjøre større flater �l sammenhengende 
forskning. 
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IBMP startet høsten 2022 et arbeid med å redesigne masterprogrammet i logopedi, der et av målene 
er å tenke nyt rundt omfanget av undervisning, måten undervisningen er organisert på og hvordan 
man samarbeider om undervisning på ins�tutet. 

Redesignprosessen er et av hoved�ltakene for IBMP som pilo�ns�tut i delprosjektet «FRAM�d».  

Kan arbeidet med å redesigne masteren i logopedi være en anledning �l å gjøre strukturelle grep for å 
frigjøre større flater �l sammenhengende forskning? Med utgangspunkt i alminnelige prinsipper for 
beregning av arbeidsomfang for studenter, og med støte fra UiB læringslab, har fagmiljøet i logopedi 
blant annet jobbet med å: 

1. Vurdere foreslåt arbeidsomfang for studenter og undervisere (for lite, for mye, passelig?) 
2. Iden�fisere muligheter for samarbeid om undervisning i og på tvers av emnene i 

masterprogrammet 

I noen fagmiljøer er emner langt på vei «enkeltpersonsforetak» og undervisningen er i større eller 
mindre grad priva�sert. Kan mer samarbeid mellom undervisere og på tvers av faggrupper bidra �l 
mer sammenhengende forsknings�d? Ins�tutledelsen ved IBMP, ønsker mer samarbeid om 
undervisning og ser dete i sammenheng med behovet for større flater med forsknings�d. De ønsker 
å skape mer kollegaskap og fleksibilitet når det gjelder gjennomføringen av undervisningen. Hvis de 
får dete �l, kan underviserne støte seg på hverandre, noe som kan gi mer sammenhengende 
forsknings�d i perioder en ansat har behov for det, som ved skriving av søknader. 

Redesignarbeidet er noe forsinket. Den opprinnelige planen var oppstart av nyt/redesignet 
studieprogram fra høsten 2024, men dete er nå utsat �l høsten 2025 på grunn av usikkerhet rundt 
den frem�dige bemanningssituasjonen for fagmiljøet i logopedi, samt mer generelt en krevende 
økonomisk situasjon ved fakultetet. 

Kurs i selvledelse og realis�sk planlegging 
Kombinerte forsknings- og undervisningss�llinger s�ller store krav �l selvledelse, planlegging og evne 
�l å prioritere oppgaver. I FRAM�d-prosjektet har HR-avdelingen utviklet et opplegg som lar 
ins�tuter og enkeltansate jobbe systema�sk med dete temaet. 

ISP valgte å se på selvledelse og realis�sk planlegging som et av flere �ltak for å styrke 
sammenhengende �d �l forskning. I den sammenheng har HR-avdelingen blit koblet på i to 
omganger for å jobbe systema�sk med temaet.  

Selvledelse som tema, med et spesielt fokus på planlegging, realis�ske målsetninger og gode 
arbeidsvaner, ble først presentert som en del av et internseminar om rammer for forskning ved 
ins�tutet i april 2022. De vitenskapelig ansate ved ISP fremhevet at det kan �l �der være krevende 
at forskningsbiten av jobben krever såpass mye selvledelse, mens de i undervisning og administrasjon 
i større grad kan agere på det som dukker opp. I en oppfølgende runde høsten 2022 ble åte spesielt 
interesserte ansate ved ins�tutet invitert �l å delta i to arbeidssamlinger om prioritering, realis�sk 
planlegging og �dsstyring. Her iden�fiserte deltakerne ulike områder de ønsker å bli bedre på, og som 
de har forpliktet seg �l å følge opp i en ak�vitetsplan mellom samlingene. 

HR-avdelingen har i eter�d kjørt �lsvarende opplegg for flere ins�tuter og enheter på UiB, og ser at 
dete er noe mange eterspør og ser verdien av. 

Ins�tutledelsen ved ISP har meldt �lbake at de har tro på at det kan være noe posi�vt å hente for 
den enkelte på bevisstgjøring av �d, og ikke minst planlegging av �d. Ved avslutningen av arbeidet 
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som pilo�ns�tut våren 2023 fremhevet de også at det å ha �lgang �l et kursopplegg internt på UiB 
kan være en god start for mange. 

Møtefrie dager og �dsrom 
Mange vitenskapelig ansate opplever at de bruker stadig mer �d på møter. Sam�dig er noe 
møtevirksomhet nødvendig for å koordinere arbeid knytet �l både undervisning og forskning. 
Møtefrie dager eller �dsrom kan være en god løsning for mange. 

Å samle møter �l enkelte dager eller i enkelte �dsrom kan gi mer sammenhengende �d �l forskning 
og være mer effek�vt enn å fordele møter jevnt utover alle ukens dager. Dete er rela�vt enkle �ltak 
som et ins�tut kan gjennomføre uten veldig omstendelige prosesser. 

Flere av pilo�ns�tutene i delprosjektet FRAM�d har testet ut ulike varianter av dete. 

Ved ISP har de bestemt seg for at onsdag skal være «møtedagen» på ins�tutet. Det betyr ikke at for 
eksempel forskergrupper ikke har «lov» �l å møtes på andre dager dersom de ønsker det. Men møter 
som administrasjonen og ins�tutledelsen kaller inn �l, forsøker de systema�sk å samle �l onsdager. 
Effekten av å samle disse møtene �l onsdagene er at staben får mer sammenhengende �d �l andre 
oppgaver andre dager. 

HEMIL har en �lsvarende løsning. De har blit enige om at �rsdager, torsdager og fredager i 
utgangspunktet er møtefrie dager. Møter i ins�tutets regi, der det forventes at hele eller større deler 
av staben deltar, legges som hovedregel �l onsdager. 

Ved Ins�tut for sosialantropologi har de valgt en annen løsning. Her har de ikke innført møtefrie 
dager, men heller blit enige om at som hovedregel skal møter legges �l eter kl. 13 (uavhengig av 
hvilken dag det er snakk om). Mange konsentrerer seg bedre om morgenen. De vitenskapelig ansate 
ved ins�tutet ønsker å utnyte �den før lunsj �l å forske og skrive uforstyrret, heller enn å samle 
møter �l enkelte dager. 

LLE har også valgt en lit annen løsning. De har ikke forsøkt å samle møter �l enkelte dager eller 
bestemte �dsrom for hele ins�tutet. For et stort ins�tut som består av mange små og ganske ulike 
fagmiljøer, ville en slik �lnærming by på u�ordringer. Det vil være lite fleksibelt og kanskje ikke en 
spesielt hensiktsmessig måte å organisere møtevirksomheten deres på. I stedet har ins�tutledelsen 
kommunisert ut tydelig at de ønsker at de vitenskapelig ansate skal bruke fleksibiliteten i 
arbeids�den ak�vt, slik at de i utrykkelig avtale med fagmiljøet seter av deler av arbeidsdager, hele 
arbeidsdager eller arbeidsuker �l forskning. De lar det med andre ord være opp �l det enkelte 
fagmiljø å bestemme hvilke dager eller �dsrom de seter av �l forskning, men er sam�dig opptat av å 
utvikle en kultur der det oppfates som legi�mt å sete av større flater med sammenhengende �d �l 
forskning. Erfaringene så langt fra LLE tyder blant annet på en del av u�ordringene med å sikre 
sammenhengende forsknings�d handler om strukturelle forhold, men også om å etablere en kultur 
der de ansate er �lgjengelig for studentene og for hverandre, men der de ikke nødvendigvis er 
�lgjengelige hele �den. 

Også andre ins�tuter og enheter ved UiB har ordninger for møtefrie dager. Ins�tut for klinisk 
psykologi har for eksempel mandag og fredag som møtefrie dager. 

Andre �ltak 
Det er også en del andre �ltak som har vært prøvd ut eller er under utprøving ved pilo�ns�tutene. 
Dete inkluderer digital oppmøteregistrering, lokal opplæring i IT-systemer og ulike �ltak for bedre 
undervisningsplanlegging. Erfaringene fra prosjektet kan tyde på at det er et misforhold mellom hvor 
mye undervisningsplanlegging betyr for de vitenskapelig ansate sin �d og hvor lite ressurser som 
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brukes både på opplæring og u�ørelse av oppgaven. Mye tyder på at �meplanlegging ikke 
nødvendigvis er en prioritert oppgave på alle ins�tuter. Det blir av og �l set på som en teknisk 
«plotejobb». I �llegg er det o�e stor utski�ing blant �meplankonsulentene på ins�tutene. Som et 
�ltak i «FRAM�d» utvikler derfor Studieavdelingen et nyt opplærings�lbud om 
undervisningsplanlegging for studiekonsulenter. Dete skal bli en egen modul i 
Kompetanseutviklingsprogrammet for studiekonsulenter (KUSK). 

Oppsummering av erfaringer så langt 
Status for �ltak i FRAM�d-prosjektet ble oppsummert i et erfaringsdelingsseminar i juni 2023, der alle 
de involverte ins�tutene og fakultetene deltok. Flere av ins�tutene vektla at prosjektet har skapt 
stor entusiasme, særlig blant de yngre forskerne som ser på prosjektet som en mulighet �l å påvirke 
sin egen arbeidssituasjon og �d �l forskning. Det ble også trukket frem at prosessene som er sat i 
gang har vært posi�ve ikke bare for forsknings�d, men også for studiekvalitet og arbeidsmiljøet på 
ins�tutene. En annen posi�v erfaring er at prosjektet har skapt engasjement på tvers av 
vitenskapelig og administra�vt ansate, og på tvers av fag. 

Sam�dig fremhevet pilo�ns�tutene som har kommet lengst at dete er komplekse, �d- og 
ressurskrevende prosesser som kommer på toppen av ordinær dri�. Blant suksesskriteriene som ble 
iden�fisert var derfor god støte fra fellesadministrasjonen og fakultetsnivået, samt gode samarbeids- 
og kommunikasjonslinjer, internt og mellom nivåer i organisasjonen. 
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